

Кодекс за социално осигуряване **2 13 C01**
(актуализационно приложение към 31 юли 2026 г.)

► Със Закона за изменение и допълнение на Закона за Сметната палата (ДВ, бр. 16 от 10.02.2026 г.) са направени следните изменения в КСО:

1. В ал. 4 на чл. 37 думите „Закона за противодействие на корупцията“ са заменени със „Закона за Сметната палата“ (вж. с. 74).

2. В ал. 2 на чл. 69 са заличени думите „държавните служители по чл. 15, ал. 3, т. 1 от Закона за противодействие на корупцията“ (вж. с. 115).

► Със Закона за изменение и допълнение на Закона за публичното предлагане на ценни книжа (ДВ, бр. 25 от 10.03.2026 г.) са направени множество изменения в КСО, които ще бъдат отразени в следващото издание на сборника.

► Със Закона за изменение и допълнение на Кодекса за социално осигуряване (ДВ, бр. 27 от 17.03.2026 г.) са направени множество изменения в КСО, по-голямата част от които са в сила от 1.01.2027 г., и ще бъдат отразени в следващото издание на сборника.

► Със Закона за противодействие на корупцията сред лица, заемащи публични длъжности (ДВ, бр. 51 от 5.06.2026 г., в сила от 5.06.2026 г.) са направени следните изменения в КСО:

1. В ал. 4 на чл. 37 думите „Закона за Сметната палата“ са заменени със „Закона за противодействие на корупцията сред лица, заемащи публични длъжности“ (вж. с. 74).

2. В ал. 2 на чл. 69 след думите „Закона за пощенските услуги“ е поставена запетая и е добавено „държавните служители по чл. 22, ал. 1, т. 1 и 2 от Закона за противодействие на корупцията сред лица, заемащи публични длъжности“ (вж. с. 115).

► Със Закона за изменение и допълнение на Закона за събирането на приходи и извършването на разходи през 2026 г. до приемането на ЗДБРБ/2026 г., ЗБДОО/2026 г. и ЗБНЗОК/2026 г. (ДВ, бр. 52 от 8.06.2026 г., в сила от 1.07.2026 г.) е отменена ал. 18 на § 7ж ПЗР КСО (вж. с. 480).

► Със Закона за изменение и допълнение на Закона за кредитните институции (ДВ, бр. 67 от 24.07.2026 г.) в т. 5 на чл. 123а, ал. 2 думите „16 или 24“ са заменени с „16 или 28“ (вж. с. 199).

► Със Закона за бюджета на държавното обществено осигуряване за 2026 г. (ДВ, бр. 68 от 28.07.2026 г., в сила от 1.01.2026 г.) са направени следните изменения в КСО:

1. В ал. 5 на чл. 6 думите „чл. 4, ал. 1, т. 2, 3, 4 и 10“ са заменени с „чл. 4, ал. 1, т. 4“, а думите „съответно бюджета на съдебната власт“ и запетаята преди тях са заличени (в сила от 1.08.2026 г.) (вж. с. 39).

2. В чл. 6 е създадена нова ал. 5а (в сила от 1.08.2026 г.) (вж. с. 39):

(5а) (Нова — ДВ, бр. 68 от 2026 г.) Осигурителните вноски за лицата по чл. 4, ал. 1, т. 2, 3 и 10 се дължат върху получените или начислените, но неизплатени брутни месечни възнаграждения по тези правоотношения, но върху не повече от максималния месечен размер на осигурителния доход и не по-малко от минималната месечна работна заплата за страната, като се разпределят между осигурителите и осигурените лица, както следва:

1. от 1 август 2026 г.:

а) за фонд „Общо заболяване и майчинство“ – 2,8 на сто за сметка на осигурителя и 0,7 на сто за сметка на осигуреното лице;

б) за фонд „Безработица“ – 0,8 на сто за сметка на осигурителя и 0,2 на сто за сметка на осигуреното лице;

в) за фонд „Пенсии“:

аа) за лицата, родени преди 1 януари 1960 г. – 15,8 на сто за сметка на осигурителя и 4 на сто за сметка на осигуреното лице;

бб) за лицата, родени след 31 декември 1959 г. – 11,8 на сто за сметка на осигурителя и 3 на сто за сметка на осигуреното лице; когато лицата са избрали да променят осигуряването си от универсален пенсионен фонд във фонд „Пенсии“, увеличената осигурителна вноска във фонд „Пенсии“ е с размера на вноската по чл. 157, ал. 1, т. 1 и се разпределя между осигурителя и осигуреното лице в съотношение 4 на сто за осигурителя и 1 на сто за осигуреното лице;

2. от 1 януари 2027 г.:

а) за фондовете „Общо заболяване и майчинство“ и „Безработица“ в съотношение 60:40;

б) за фонд „Пенсии“:

аа) за лицата, родени преди 1 януари 1960 г. – 11,02 на сто за сметка на осигурителя и 8,78 на сто за сметка на осигуреното лице;

бб) за лицата, родени след 31 декември 1959 г. – 8,22 на сто за сметка на осигурителя и 6,58 на сто за сметка на осигуреното лице; когато лицата са избрали да променят осигуряването си от универсален пенсионен фонд във фонд „Пенсии“, увеличената осигурителна вноска във фонд „Пенсии“ е с размера на вноската по чл. 157, ал. 1, т. 1 и се разпределя между осигурителя и осигуреното лице в размерите по чл. 157, ал. 3.

3. Точка 11 на чл. 33, ал. 5 е изменена така (в сила от 1.08.2026 г.) (вж. с. 68):

11. (нова. – ДВ, бр. 67 от 2003 г., изм., бр. 104 от 2005 г., бр. 107 от 2014 г., бр. 68 от 2026 г.) сключва споразумения за взаимодействие и обмен на информация, когато това е предвидено в нормативен акт;

4. Алинея 9 на чл. 33 е изменена така (в сила от 1.08.2026 г.) (вж. с. 70—71):

(9) (Нова — ДВ, бр. 66 от 2023 г., изм., бр. 68 от 2026 г.) Служителите на Националния осигурителен институт са длъжни да пазят в тайна и да не използват за други цели, освен за прякото изпълнение на задълженията им на съответната длъжност, всички факти и обстоятелства относно осигурените лица и осигурителите, станали им известни във връзка с изпълнение на служебните им задължения, включително след прекратяване на правоотношението им.

5. В изр. първо на чл. 40, ал. 3 думите „водена от доставчик на платежни услуги, лицензиран от Българската народна банка, или от клон на доставчик на платежни услуги, осъществяващ дейност на територията на страната“ са заменени с „която е водена от доставчик на платежни услуги, установен в Република България или в друга държава от европейското икономическо пространство, и е достъпна в съответствие с чл. 3 от Регламент (ЕС) № 260/2012 г. на европейския парламент и на Съвета от 14 март 2012 година за определяне на технически и бизнес изисквания за кредитни преводи и директни дебити в евро и за изменение на Регламент (ЕО) № 924/2009 (ОВ, L 94/22 от 30 март 2012 г.), наричан по-нататък „Регламент (ЕС) № 260/2012 г.“ (в сила от 1.08.2026 г.) (вж. с. 77—78).

6. В ал. 4 на чл. 54ж думите „водена от доставчик на платежни услуги, лицензиран от Българската народна банка, или от клон на доставчик на платежни услуги, осъществяващ дейност на територията на страната“ са заменени с „която е водена от доставчик на платежни услуги, установен в Република България или в друга държава от европейското икономическо пространство, и е достъпна в съответствие с чл. 3 от Регламент (ЕС) № 260/2012 г.“ (в сила от 1.08.2026 г.) (вж. с. 104).

7. АLINEЯ 2 на чл. 109 е отменена (в сила от **1.08.2026 г.**) (*вж. с. 151—152*).

8. АLINEЯ 3 на чл. 114а е изменена така (*вж. с. 157*):

(3) (Нова — ДВ, бр. 98 от 2016 г., изм., бр. 68 от 2026 г.) Удръжките от пенсии за възстановяване на неоснователно получени суми за осигурителни плащания са в следните размери:

1. когато пенсионерът получава до 153,39 евро месечно — една седма част;
2. когато пенсионерът получава от 153,40 до 204,52 евро месечно — една шеста част;
3. когато пенсионерът получава от 204,53 до 255,65 евро месечно — една пета част;
4. когато пенсионерът получава от 255,66 до 357,91 евро месечно — една трета част;
5. когато пенсионерът получава над 357,91 евро месечно — една втора част.

9. В чл. 116, ал. 7 са направени следните изменения (в сила от **1.08.2026 г.**): в **т. 1** думите „за задължения до 10 000 лв.“ са заменени със „за задължения до 5 000 евро“; в **т. 2** думите „за задължения от 10 000 до 100 000 лв.“ — със „за задължения от 5 000 до 50 000 евро“, а в **т. 3** думите „за задължения над 100 000 лв.“ — със „за задължения над 50 000 евро“ (*вж. с. 160*).

10. В чл. 119 думите „за суми до 1000 лв.“ са заменени със „за суми до 511,29 евро“ (*вж. с. 164*).

11. В ал. 1 на чл. 349 думите „от 100 до 2000 лв.“ са заменени с „от 51,13 до 1022,58 евро“, а думите „от 500 до 2000 лв.“ — с „от 255,65 до 1022,58 евро“ (*вж. с. 437*).

12. В ал. 3 на чл. 349 думите „от 500 до 2000 лв.“ са заменени с „от 255,65 до 1022,58 евро“, а думите „от 100 до 1000 лв.“ — с „от 51,13 до 511,29 евро“ (*вж. с. 437*).

13. В ал. 4 на чл. 349 думите „глоба от 500 лв.“ са заменени с „глоба от 255,65 евро“ (*вж. с. 437—438*).

14. В ал. 1 на чл. 349а думите „от 500 до 2000 лв.“ са заменени с „от 255,65 до 1022,58 евро“ (*вж. с. 438*).

15. В ал. 2 на чл. 349а думите „от 50 до 1000 лв.“ са заменени с „от 25,56 до 511,29 евро“ (*вж. с. 438*).

16. В т. 8 на § 1, ал. 1 ДР думите „които надхвърлят 3000 лв.“ са заменени с „които надхвърлят 1533,88 евро“ (*вж. с. 451*).